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مسـلط بـه تکنیـک و هوشـمند باشـد و بتوانـد 

از پایـه، اصـول خـاص خـود را بگـذارد و فیلـم 

ترسـناک ایرانـی بسـازد، اما تـا حالا کـه چنین 

چیـزی ندیده ایـم و پـس از ایـن هـم بعید اسـت 

کـه ببینیـم! تـا زمانـی کـه در فیلم نامـه تعلیـق 

و انتظـار بـرای افتـادن یـک اتفـاق و پاسـخ 

غافل گیرکننـده بـه آن وجـود نداشـته باشـد،

تـا زمانـی کـه در پـس ذهـن آفریننـده اثـر یکـی 

از آیتم هـای تـرس، خشـم، نفـرت یـا مجموعـه 

این هـا بـرای پرداخـت بـه هرکـدام از صحنه هـا 

و در روابـط بیـن شـخصیت ها حاکـم نباشـد، تا 

زمانی کـه نورپردازی پر از کنتراسـت و تاریک و 

روشـن و نزدیک به سـینمای اکسپریونیستی 

نباشـد و فضایی وهم آلود و ناشـناخته در سـیر 

داستان و صحنه پردازی و معرفی شخصیت ها 

آفریـده نشـود، سـخت می تـوان آن اثـر را جـزو 

ژانر وحشـت دانسـت. باید تکـرار کنیـم که این 

قواعد، پایه ای و البته منعطف اند و نبودنشـان 

الزامـا بـه معنی نبـودن فیلـم در ژانر ترسـناک 

نیست، اما بالاخره یکی از این موارد یا جایگزینی 

هم سـطح آنـان بایـد در یـک فیلـم بارز باشـد تا 

بتوان آن را در ژانر وحشـت دسـته بندی کرد. از 

ماجرای ژانر که بگذریم، مشکل بعدی سینمای 

وحشـت ایـران چیسـت؟ محدودیت هـای 

فرهنگی جامعه یکی از نکات مهم در شکسـت 

ایـن ژانـر در کشـور ماسـت. همان طـور کـه با هر 

چیـزی نمی توان شـوخی کـرد، با هـر چیزی هم 

نمی شود ترساند! اما هر جا در اندک فیلم های 

ژانـر وحشـت ساخته شـده در ایـران موفقیتی 

حاصـل می شـود، دلیـل ایـن بـوده کـه به جـای 

کپـی مفاهیم ترسـناک خارجـی، مفاهیمی که 

در رگ و ریشه ما ایرانی ها جاری است وارد فیلم 

شـده و در سـاختار هـم به جـای خلاقیت هـای 

ناگهانی و بی پشتوانه، از الگوهای ژانر استفاده 

شـده اسـت. مثلا فیلم «شـب بیسـت ونهم» که 

مطرح تریـن و معروف تریـن فیلـم ترسـناک 

ایرانـی اسـت و در اواسـط دهـه۶۰ هـم سـاخته 

شـده، به یکی از ایرانی ترین مفاهیم ترسناک 

می پـردازد، امـا در ژانـر تـلاش کرده اسـت روی 

الگوهـای ژانـر پیـش بـرود. البتـه کـه ایـن فیلم 

در ایـن روزگار و پـس از آشـنایی مـا با سـینمای 

وحشـت خارجـی، کنـد و بدریتـم و از نظـر فنی 

بسـیار عقب مانده جلوه می کنـد، اما بی گمان 

در زمـان خـود توانسـته اسـت بعضـی مرزهـا را 

جابه جـا کند. شـاید اگـر در سـینمای ما تلاش 

می شـد مـا را بـا مفاهیمـی مثـل آل یـا جن های 

خبیـث یـا همزاد و این طـور چیزها بترسـانند و 

از سـویی سـعی کننـد پیـش از هرچیـز قصه ای 

مطابـق بـا الگوهـا پیـش چشـم مـا بـه نمایـش 

بگذارنـد، ترسـناک ترین فیلم هـای خارجـی 

هـم به پـای فیلم هـای وطنی نمی رسـید. چون 

تـرس اول از درون مـا آغاز می شـود.

درنگدرنگ
»شـیطان مرا وادار کرد« بـرای مخاطبان عادی که بـا جهان مجموعه 

فیلم های »احضار« آشـنا نیسـتند، اثـری پذیرفتنی و خوش سـاخت 

محسوب می شـود که به هیچ وجه از دیدن آن پشیان نخواهند شد.

بـا وجـود این، فیلمی اسـت کـه به راحتی هـم آن را فرامـوش خواهند 

کـرد. هیـچ سـکانس دهشـتناک خاصی نـدارد کـه در ذهـن بیننده 

ماندگار شـود و برای قسـمت های آینـده هیـچ زمینه چینی جدیدی 

نمی کنـد. مثـا وقتی »احضـار« پخش شـد، غیـر از موفقیت مسـتقل 

خـود، زمینه را برای سـاخت ۳فیلم بر اسـاس شـخصیت آنابـل فراهم 

کـرد.»شـیطان مـرا وادار کـرد« هیـچ شـخصیت جدیـدی هـم عرضـه 

نمی کنـد کـه ظرفیتـی بـرای سـاخت آثـار بعـدی باشـد. بنابرایـن بـه 

هـان سرعتـی که بر دل نشسـته اسـت، از دل می رود.

چرا فیلم وحشت مى سازند؟ 
در جواب این سـؤال که چرا استودیوها به ساخت فیلم وحشت تمایل دارند،2پاسخ مشخص وجود دارد.

1- سـودآوری فراوان: فیلم های وحشـت کم خرج هسـتند. مثا سـال1۹۹۹ فیلـم »پروژه جادوگر بلـر« که با بودجه ای ۶۰هـزاردلاری و با 

یک هندی کم سـاده سـاخته شـده بود،24۸میلیـون دلار فروخت. هیچ بازیگر مشـهوری هم نداشـت. چون در 

فیلمی که قرار اسـت همه بمیرند، از سوپراسـتارهای سـینا اسـتفاده نمی شـود. به عاوه اگر یک فیلم وحشت 

بگیرد و شـخصیتش محبوب شـود، زمینه ای اسـت برای ساخت فیلم های بیشـتر. مثل »اره« یا همین »احضار«.

2- شناسـایی اسـتعدادها: فیلـم وحشـت یکـی از بهتریـن بسـترها بـرای شناسـایی اسـتعدادهای نوظهـور 

اسـت. چـرا؟ چون فیلم هـای وحشـت برخـاف فیلم هـای درام یا کمـدی رمانتیک کـه مبتنی بر شـخصیت 

و داسـتان هسـتند، به فضاسـازی، اسـتفاده مناسـب از نور و تاریکی و اسـتفاده از انواع تمهیدات سینایی 

و جلوه هـای ویـژه صوتـی و تصویـری نیـاز مـبرم دارنـد. از ایـن رو کارگردانـی همه فن حریـف می طلبنـد.

اسـتودیوها هـم از ایـن فرصـت ارزان برای شناسـایی بهترین هـا نهایت اسـتفاده را می برند. عـاوه بر این،

بسـیاری از بازیگرانـی کـه قـرار اسـت بعدهـا سـتاره شـوند، در ایـن فیلم ها بـه مخاطـب معرفی می شـوند.

بنابرایـن سـینای وحشـت یک بـازی همـه سر برد بـرای شرکت های فیلم سـازی اسـت.

چرا فیلم وحشت مى بینیم؟ 
 لابـد شـا هـم دور و بـر خود کسـانی را دارید کـه می گویند آدم چرا باید برود سـینا که بترسـد؟ چـه فایده ای دارد؟ و سـؤال هایی از 

ایـن دسـت. جـدا از جواب هـای علمی کـه برخی دانشـمندان دربـاره هیجـان و ترشـح آدرنالین در بـدن می دهنـد یا روان شناسـانی 

کـه معتقدند آدم هایی که خشـونت خود را در سـینا و به صـورت مصنوعی خالـی می کنند، آرام تر هسـتند، من موضوع 

را بـه ذهـن خـاق آدمیزاد مرتبـط می دانم. همـه مـا از چیزهایـی در زندگی می ترسـیم؛ از جـن، تاریکی، آدم هـای خبیث 

و.... سـینا بـه مـا ایـن امـکان را می دهـد کـه در محیطـی امـن تـا منتهاالیـه این تـرس خود پیـش برویـم. درواقـع ما دوسـت داریم 

ببینیـم در دل تاریکـی چـه خـبر اسـت یا اجنـه چـه قدرت هایی دارنـد و... امـا از مواجه شـدن با نتایـج آن تـرس داریـم. درنتیجه در 

سـینا و داسـتان ایـن کنجکاوی را بـرآورده می کنیـم و نوعی تـرس ایمـن را از سر می گذرانیم.

البتـه ایـن یـک ایده کلی اسـت و بـا توجه به تنـوع ژانر وحشـت که بـه زیرگونه هـای مختلفـی چون خون آشـامی، زامبی، اسـلر،

روانـی و... تقسـیم می شـود، می تـوان خیلـی ریزتـر بـه دلایـل ایـن عاقـه پرداخـت. مثـا دربـاره شـخصیت هانیبـال لکـتر،

مهم تریـن بخـش جذابیـت فیلـم نحـوه عمـل یـک نابغه جنایـت کار اسـت یـا در فیلـم »سـلول« واکاوی ذهـن بیار قاتـل که در 

عیـن حـال خـودش یـک قربانی اسـت، عامـل جذابیت فیلـم اسـت. همچنین در »نـژاد« شـا کاما تـرس از محیط های بسـته 

را تجربـه می کنیـد و....

 جـدا از جواب هـای علمی کـه برخی دانشـمندان دربـاره هیجـان و ترشـح آدرنالین در بـدن می دهنـد یا روان شناسـانی 

نباشـد و فضایی وهم آلود و ناشـناخته در سـیر مسـلط بـه تکنیـک و هوشـمند باشـد و بتوانـد 

چرا فیلم وحشت مى سازند؟ چرا فیلم وحشت مى سازند؟ 
در جواب این سـؤال که چرا استودیوها به ساخت فیلم وحشت تمایل دارند

1- سـودآوری فراوان: فیلم های وحشـت کم خرج هسـتند

یک هندی کم سـاده سـاخته شـده بود

فیلمی که قرار اسـت همه بمیرند

بگیرد و شـخصیتش محبوب شـود

2- شناسـایی اسـتعدادها

اسـت. چـرا؟ چون فیلم هـای وحشـت برخـاف فیلم هـای درام یا کمـدی رمانتیک کـه مبتنی بر شـخصیت 

و داسـتان هسـتند، به فضاسـازی

و جلوه هـای ویـژه صوتـی و تصویـری نیـاز مـبرم دارنـد

اسـتودیوها هـم از ایـن فرصـت ارزان برای شناسـایی بهترین هـا نهایت اسـتفاده را می برند

بسـیاری از بازیگرانـی کـه قـرار اسـت بعدهـا سـتاره شـوند

بنابرایـن سـینای وحشـت یک بـازی همـه سر برد بـرای شرکت های فیلم سـازی اسـت

چرا فیلم وحشت مى بینیم؟ چرا فیلم وحشت مى بینیم؟ چرا فیلم وحشت مى بینیم؟ 

 سـینا بـه مـا ایـن امـکان را می دهـد کـه در محیطـی امـن تـا منتهاالیـه این تـرس خود پیـش برویـم

روانـی و... تقسـیم می شـود

مهم تریـن بخـش جذابیـت فیلـم نحـوه عمـل یـک نابغه جنایـت کار اسـت یـا در فیلـم 

عیـن حـال خـودش یـک قربانی اسـت

را تجربـه می کنیـد و

 لابـد شـا هـم دور و بـر خود کسـانی را دارید کـه می گویند آدم چرا باید برود سـینا که بترسـد؟ چـه فایده ای دارد؟ و سـؤال هایی از 

ایـن دسـت. جـدا از جواب هـای علمی کـه برخی دانشـمندان دربـاره هیجـان و ترشـح آدرنالین در بـدن می دهنـد یا روان شناسـانی 

کـه معتقدند آدم هایی که خشـونت خود را در سـینا و به صـورت مصنوعی خالـی می کنند

را بـه ذهـن خـاق آدمیزاد مرتبـط می دانم

و....

ببینیـم در دل تاریکـی چـه خـبر اسـت یا اجنـه چـه قدرت هایی دارنـد و

سـینا و داسـتان ایـن کنجکاوی را بـرآورده می کنیـم و نوعی تـرس ایمـن را از سر می گذرانیم

البتـه ایـن یـک ایده کلی اسـت و بـا توجه به تنـوع ژانر وحشـت که بـه زیرگونه هـای مختلفـی چون خون آشـامی

پاشنه آشیل پشت دوربینپاشنه آشیل پشت دوربین
برخـاف نظـر بیشـتر طـرف داران که ایـن روزهـا در فضـای مجـازی از تغییر 

در فرمـول سـاخت »شـیطان مـرا وادار کـرد« می نالنـد، بایـد گفـت ایـن تغییـر 

می توانسـت روح تـازه ای بـه این مجموعـه فیلم ها بدمـد و اتفاقا اقـدام مثبتی 

اسـت، چنان کـه درباره نمایـش چگونگی شـکل گیری عشـق و رابطه زوجیت 

بیـن ادوارد و لوریـن زمینه هایـی فراهـم شـده اسـت کـه در 2فیلم قبلـی مهیا نبود. ایـن موضوع بـه غنای 2شـخصیت اصلی 

بـا بازی هـای بسـیار خـوب ورا فارمیـگا و پاتریـک ویلسـون افـزوده اسـت. بـا وجـود ایـن، شـیوه بسـط فیلم نامـه، پرداخـن 

بـه موضوعـات فرعـی گوناگـون و تمرکزنداشـن بـر خـط اصلـی قصـه باعث شـده اسـت مخاطـب ارتبـاط خوبی بـا اثـر برقرار 

نکنـد. مثـا اگـر نحـوه اثبـات وقوع چنیـن امـر فراطبیعـی و اثبـات آن در دادگاه سـوژه واقع می شـد و نظـام قضایـی و حقوقی 

بـه چالـش کشـیده می شـدند یـا موضـوع عشـق ارنی و دبـی به صـورت هم عـرض بـا گذشـته ادوارد و لوریـن تعریف می شـد، با 

اثـری به مراتـب ماندگارتـر روبـه رو بودیـم، به ویـژه کـه از آن کارگردانـی خاقانـه جیمـز وان هـم دیگـر خـبری نیسـت. مایـکل 

چـاوز به جـز ارجـاع مبتکرانـه بـه فیلـم »جن گیـر« سـاخته جـان فرانکـن هایمـر در فصـل آغازیـن فیلـم، خاقیـت دیگـری به 

خـرج نـداده و فقـط اثـری خوش سـاخت و پیش بینی شـدنی ارائـه کرده اسـت.
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الگوهـای ژانـر پیـش بـرود البتـه کـه ایـن فیلم 

 به عاوه اگر یک فیلم وحشت 

احضار«.

 فیلـم وحشـت یکـی از بهتریـن بسـترها بـرای شناسـایی اسـتعدادهای نوظهـور 

 چـرا؟ چون فیلم هـای وحشـت برخـاف فیلم هـای درام یا کمـدی رمانتیک کـه مبتنی بر شـخصیت 

 اسـتفاده مناسـب از نور و تاریکی و اسـتفاده از انواع تمهیدات سینایی 

 از ایـن رو کارگردانـی همه فن حریـف می طلبنـد.

 عـاوه بر این،

 در ایـن فیلم ها بـه مخاطـب معرفی می شـوند.


